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Protokół Nr XIV/2025 

z XIV Zwyczajnej Sesji  

Rady Miejskiej w Murowanej Goślinie 

odbytej w Sali Sesyjnej Biblioteki Publicznej 

przy ul. Poznańskiej 16 w Murowanej Goślinie 

z dnia 20 maja 2025 r. 

godz. 17.00 – 18.23 

 

 

Radni obecni na Sesji (lista obecności wygenerowana z systemu eSesja - zał. 1) 

1. Magdalena Binięda - Grzebyta 

2. Mikołaj Gałka 

3. Patrycja Kałasz 

4. Jędrzej Kaźmierczak 

5. Dawid Krauze 

6. Małgorzata Krzysztoń 

7. Jacek Łucki 

8. Radosław Matoga 

9. Grażyna Nawrocka 

10. Krzysztof Padiasek 

11. Jerzy Rak 

12. Beata Robak 

13. Przemysław Rogalski 

14. Elżbieta Walczak 

15. Katarzyna Woroch 

 

Goście obecni na sesji: 

Burmistrz Justyna Radomska 

Zastępca Marcin Buliński 

Sekretarz Kamil Pajewski 

Mecenas Karol Kupień 

Inżynier Nadzoru Nadleśnictwa Łapuchówko Hanna Haładzińska-Napierała 
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Porządek obrad: 

 

1. Otwarcie Sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 

2. Przyjęcie protokołu nr XIII/2025 z Sesji Rady Miejskiej w Murowanej Goślinie 

odbytej w dniu 8 kwietnia 2025 roku. 

3. Informacja o działalności Nadleśnictwa Łopuchówko i Nadleśnictwa Babki za rok 2024  

oraz przedstawienie planów na rok 2025. 

4. Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2025 rok. 

5. Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Murowana Goślina na lata 2025 – 2043. 

6. Informacja o działalności Burmistrza Miasta i Gminy Murowana Goślina. 

7. Interpelacje, wolne głosy i wnioski.  

8. Zamknięcie obrad Sesji. 

 

 

1. Otwarcie Sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 

 

Przewodnicząca Rady Miejskiej Elżbieta Walczak otworzyła obrady XIV Sesji Rady Miejskiej  

w Murowanej Goślinie. W sesji uczestniczyło 15 radnych. Nieobecni  

radni: 0. Przewodnicząca Rady Miejskiej stwierdziła kworum. 

 

Przewodnicząca Rady Miejskiej poinformowała, że na podstawie art. 20 ust. 1b ustawy  

z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym oraz art. 19 ustawy o dostępnie do informacji 

publicznej sesja jest transmitowana i nagrywana na kanale esesja.tv. oraz na portalu 

społecznościowym urzędowym profilu facebook. Nagrania z obrad sesji rady  

są udostępniane w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej gminy oraz  

na oficjalnym  Facebooku Miasta i Gminy Murowanej Gośliny. Przewodnicząca Rady Miejskiej 

poinformowała, że wszystkie osoby uczestniczące obradach mogą zapoznać się z klauzulą 

informacyjną dotyczącą przetwarzania danych osobowych, zgodnie z przepisami RODO,  

w/w klauzula informacyjna jest dostępna w formie pisemnej w miejscu obrad oraz w Biuletynie 

Informacji Publicznej Urzędu Miasta i Gminy Murowana Goślina.  
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Przewodnicząca Rady Elżbieta Walczak: Szanowni Państwo, zgodnie z nowym statutem 

otwieram listę mówców. Czy ktoś chciałby się wpisać? Nie widzę. zamykam listę mówców. 

 

Burmistrz Justyna Radomska: Drodzy Państwo chciałabym tylko zgłosić, że do punktu 4, 

czyli do uchwały budżetowej będzie autopoprawka więc będzie taka mała zmiana,  

ale to później wytłumaczę w punkcie 4 na czym ona polega. Ona już była omówiona 

przez Panią Skarbnik, że prawdopodobnie taka będzie i teraz jak już jest sesja to tylko 

informuję, że w punkcie 4 będzie autopoprawka do uchwały budżetowej. Do samej pierwszej 

strony uchwały budżetowej, uchwała budżetowa jest bez zmian. 

 

 

2. Przyjęcie protokołu nr XIII/2025 z Sesji Rady Miejskiej w Murowanej Goślinie 

odbytej w dniu 8 kwietnia 2025 roku. 

 

(Brak uwag do protokołu) 

 

Głosowano w sprawie: 

Przyjęcie protokołu Nr XIII/2025 z Sesji Rady Miejskiej w Murowanej Goślinie odbytej  

w dniu 8 kwietnia 2025 roku. 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

 

3. Informacja o działalności Nadleśnictwa Łopuchówko i Nadleśnictwa Babki za rok 

2024 oraz przedstawienie planów na rok 2025. 

 

Przewodnicząca Rady Elżbieta Walczak: Proszę Państwa, 30 kwietnia wpłynęło pismo  

z Nadleśnictwa Łopuchówko dotyczące przekazania tych prezentacji, w związku z czym 

zaprosiłam tutaj Przedstawiciela Nadleśnictwa, Panią Inżynier Nadzoru Nadleśnictwa 

Łopuchówko, Panią Hannę Haładzińską-Napierałę i Pani tutaj nam przedstawi te prezentacje. 

 

Inżynier Nadzoru Nadleśnictwa Łapuchówko Pani Hanna Haładzińska-Napierała przedstawiła 

radnym prezentacje z działalności Nadleśnictwa Łopuchówko.  
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Burmistrz Justyna Radomska: Czy mamy problem na terenie naszej gminy, że występują 

właśnie dzikie wysypiska? Czy ma Pani taką wiedzę ile jest ich w samej Murowanej Goślinie? 

Już nie konkretnie ile to metrów sześciennych tych śmieci ale czy też nam się na naszym 

terenie takie rzeczy zdarzają? Bo rozumiem, że to dotyczy całej Puszczy Zielonka 

 

Inżynier Nadzoru Nadleśnictwa Łapuchówko Hanna Haładzińska-Napierała: Muszę 

powiedzieć, że większość takich sytuacji z odpadami komunalnymi w dużych ilościach 

znajdujemy jednak w sąsiedztwie miasta Poznań, czyli to będzie gmina Czerwonak i gmina 

Suchy Las. Także tutaj w Murowanej Goślinie jest tego zdecydowanie mniej. Mówię tutaj  

o nadleśnictwie ogólnie, dlatego może to tak wybrzmiało. Oczywiście tak jak Pani Burmistrz 

wspomniała, nie podam tutaj konkretnych liczb, natomiast z własnego doświadczenia  

i obserwacji terenowej, to jest to problem, który dotyczy jednak tych terenów. Czy może bliżej 

Poznania, trudno wyciągać jakieś wnioski, ale no wydaje się, że może to być powodem. 

Natomiast nie mówię, że problem nie istnieje, natomiast tak to wygląda. 

 

Mikołaj Gałka: Ja chciałbym zapytać o coś o czym Pani tutaj nie mówiła, chociaż trąciło  

to o Nadleśnictwo jaki ma pomysł na uporządkowanie gospodarki z dzikami, które przecież  

na terenie naszego miasta się co jakiś czas pojawiają?  

 

Inżynier Nadzoru Nadleśnictwa Łapuchówko Hanna Haładzińska-Napierała: Jeśli chodzi 

o gospodarkę łowiecką, Nadleśnictwo poza OHZ, czyli Ośrodkiem Hodowli Zwierzyny  

w Kontach, nie wykonuje gospodarki łowieckiej, nie prowadzi nadzoru nad gospodarką 

łowiecką, sprawują koła łowieckie. Ale w związku z tym, że sytuacja jest taka o której  

Pan wspomniał, czyli mieszkańcy rozumiem czują się zagrożeni, czują się zaniepokojeni, 

trawniki są niszczone, bo rozumiem, że to największy kłopot sprawia, to jest to sytuacja,  

z którą boryka się również gmina Czerwonak i tutaj wójt wielokrotnie o tym mówił.  

Jest to sprawa o tyle trudna, że tak jak Państwo wiecie, możliwość wykonywania odstrzałów 

jest ograniczona. Pozostałe środki po prostu są nieskuteczne. Dzik jest takim rodzajem 

zwierzęcia, które jest niezmiernie zainteresowane pokarmem innym niż tym, który może 

dostać w lesie. Konsekwencją naturalną z tego jest to, że on zawsze będzie zainteresowany 

wszelką roślinnością poza tą, którą ma dostępną. W związku z tym, jedyne co mogę tutaj 

powiedzieć, już mówiąc naprawdę z praktycznego punktu, ponieważ redukcja stanu zwierzyny 

leży w gestii oczywiście koła łowieckiego i to ono prowadzi gospodarkę łowiecką. 
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Przewodnicząca Rady Elżbieta Walczak: bardzo dziękuję Pani Hannie Haładzińskiej-

Napierała, przedstawicielowi Nadleśnictwa Łopuchówko. Na pewno dzięki tak obszernej  

i szczegółowej prezentacji poznamy się lepiej, bo współpraca dzięki temu, że lasy zajmują 

spory obszar naszej gminy, to ona jest naturalna i trwa i współpraca nie tylko między gminą 

ale między stowarzyszeniami, szkołami i tak dalej. Także bardzo dziękuję i zapraszam  

jeśli będzie taka potrzeba. 

 

4. Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2025 rok. 

 

Komisja Gospodarcza zaopiniowała projekt uchwały 8 głosami za, 0 głosów przeciw,  

1 głos wstrzymujący się. 

Komisja Oświatowo-Społeczna zaopiniowała projekt uchwały 7 głosami za, 0 głosów przeciw,  

0 głosów wstrzymujący się. 

 

Burmistrz Justyna Radomska: Drodzy Państwo odnośnie autopoprawki czyli to co już Pani 

Skarbnik mówiła na komisjach stałych, żadne kwoty się nie zmieniają. Tutaj projekt zmiany 

budżetowej zostaje w takich samych wartościach. My już wcześniej mieliśmy uzgodnione  

z Urzędem Wojewódzkim kwoty dotyczące wyborów na Prezydenta Rzeczypospolitej.  

Tu kwoty mieliśmy podane ale nie mieliśmy tego głównego dokumentu, czyli Pani Wojewoda 

jeszcze nie przysłała do gmin dokumentu, który uprawniał nas do zarządzenia,  

że wprowadzamy. Pani Skarbnik już włożyła wtedy w projekcie budżetu Państwu te wartości. 

Tu chodzi o 18000,00 na bezpłatny dowóz, który mamy obowiązek na sołectwach żeby  

do lokali wyborczych mieszkańcy dojechali. Taki harmonogram na pewno Państwo 

widzieliście. Jak dostaliśmy tylko po komisjach już oficjalny dokument, mogliśmy wprowadzić 

zarządzanie, więc ta autopoprawka dotyczy tylko pierwszej strony, tam gdzie Państwo  

na komisjach mieli wykropkowane zarządzenie, to teraz po prostu tą autopoprawką 

wprowadzamy zarządzenie numer 206/2025 z dnia 15 maja. To jest jedyna zmiana,  

czyli w miejsce kropek wprowadzamy numer i 15 maja. Nie wprowadzaliśmy wcześniej, 

ponieważ też staramy się zarządzenia mieć po kolei więc nie rezerwowaliśmy numeru, bo nie 

wiedzieliśmy czy któryś z kierowników lub nie wydarzy się coś żeby daty później nie blokować. 

Tego dotyczy ta autopoprawka. 

 

(Brak dyskusji) 
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Głosowano w sprawie: 

Autopoprawka do projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2025 rok. 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 0 

 

Głosowano w sprawie: 

Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2025 rok wraz z autopoprawką. 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

 

Rada Miejska podjęła Uchwałę Nr XIV/116/2025 w sprawie zmiany uchwały 

budżetowej na 2025 rok 

 

5. Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Murowana Goślina na lata 2025 – 2043. 

 

Komisja Gospodarcza zaopiniowała projekt uchwały 8 głosami za, 0 głosów przeciw,  

1 głos wstrzymujący się. 

 

(Brak dyskusji) 

 

Głosowano w sprawie: 

Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Murowana 

Goślina na lata 2025 – 2043. 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
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Rada Miejska podjęła Uchwałę Nr XIV/117/2025 w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Murowana Goślina na lata 2025 – 2043. 

 

6. Informacja o działalności Burmistrza Miasta i Gminy Murowana Goślina. 

 

Mikołaj Gałka: Punkt 5. Zarządzenie numer 188/2025 zmieniającej zarządzenie w sprawie 

nadania regulaminu organizacyjnego Urzędu Miasta i Gminy w Murowanej Gościnie. 

Chciałbym zapytać czy prócz zmiany w planowaniu przestrzennym, bo widzę, że tutaj 

dochodzi jedno stanowisko, coś jeszcze się w tym zmieniło, bo no niestety ale w opisie nie ma, 

że dokłada się któryś ze stanowisk. 

 

 

Burmistrz Justyna Radomska: Nie, nic się nie zmieniło. To jest taki zabieg techniczny, 

ponieważ mamy braki kadrowe i one będą długotrwałe, że tak powiem, żeby nie określać 

dlaczego. Dołożyliśmy jedno okienko żeby przeprowadzić konkurs i poszukać nowego 

pracownika i żeby to nas nie wstrzymywało konkursem na zastępstwo, ponieważ  

nie moglibyśmy w konkursie ustalić o jakim okresie zastępstwa mówimy i wtedy nikt by  

do pracy nie przyszedł. Przy konkursie nie moglibyśmy powiedzieć czy to będzie tydzień, 

miesiąc, czy rok. Więc żeby nie blokować, dołożyliśmy sobie nowe okienko żeby poszukać  

jak najszybciej pracownika i jak nam się sytuacja wyjaśni, to wtedy będziemy jakby redukować, 

usuwać w cudzysłowie to okienko. Nie jest to powiększenie składu osobowego, czyli nie ma 

więcej osób w planowaniu przestrzennym fizycznie w pokoju, tylko po prostu musimy kadrę 

jakby poszukać, uzupełnić skład. 

 

 

Wiceprzewodniczący Jędrzej Kaźmierczak: Mam pytanie odnośnie tego spotkania w Banku 

Gospodarstwa Krajowego. Czy to dotyczy planowanej budowy w Przebędowie, czy może  

są też informacje jakieś nowe w programach z których ewentualnie moglibyśmy skorzystać 

jako gmina? 

 

 

Sekretarz Kamil Pajewski: Faktycznie spotkaliśmy się w Banku Gospodarstwa Krajowego  

z Panem Dyrektorem odpowiedzialnym za środki na budownictwo mieszkaniowe. Jednym  

z elementów i tematów poruszonych podczas tego spotkania było pozyskanie finansowania 

na budowę budynku komunalnego w Przebędowie, który w tej chwili jest w trakcie 
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projektowania. Natomiast było też poruszonych kilka innych tematów, między innymi temat 

potencjalnego finansowania czy możliwości w ogóle finansowania rewitalizacji pałacu w Parku 

Miejskim oraz rewitalizacji kamienic w ścisłym Śródmieściu Murowanej Gośliny. 

 

 

Mikołaj Gałka: Pozycja 17 w punkcie II. Posiedzenie Komisji Rewizyjnej Związku 

Międzygminnego w likwidacji dnia 9 maja 2025 roku. Prosiłbym powiedzieć kilka słów na temat 

tego co się dzieje z jeszcze naszym Związkiem Międzygminnym w likwidacji. 

 

 

Burmistrz Justyna Radomska:  Ale w jakim sensie co się dzieje z naszym? GOAP jeszcze 

będzie prawdopodobnie do 2027 r., znaczy takie jest założenie, że do 2027 roku, czyli jeszcze 

przez 2 lata będzie funkcjonował. Tam już jest mniej pracowników, mają mniejszą 

powierzchnię biurową, czyli to się zmniejsza i głównym ich teraz zadaniem jest odzyskanie  

tych niezapłaconych środków, które jeszcze przez te wszystkie lata mieszkańcy nie zapłacili, 

a później jak już był GOAP w likwidacji to stwierdzili, że już w ogóle nie będą płacić, więc tam 

my mamy do odzyskania jeszcze jako gmina około 300 000,00 zł, a na przykład miasto Poznań 

prawie 5 000 000,00 zł. Łącznie tam jest chyba jeszcze koło 10 000 000,00 zł do odzyskania,  

czyli wszystkie gminy razem z Poznaniem. Dzisiaj kilka tysięcy wezwań i różne ugody,  

nie ugody są przez tych pracowników robione i to jest ich dzisiaj główne działanie,  

czyli porządkują te wszystkie zaległości żeby jak najwięcej tych pieniędzy odzyskać  

i żeby można było ten GOAP w likwidacji po prostu zamknąć. Między 2026 r. czy 2027 r. 

na pewno będzie decyzja, ale to już wszyscy członkowie GOAP'u będą musieli zdecydować, 

to nie może w nieskończoność trwać jakby, a są takie zaległości po 50,00 złotych no i tu już 

radcy prawni będą musieli jakby pomyśleć nad tym w pewnym momencie jak długo będziemy 

walczyć o te wszystkie zaległości, w sensie takim, że sam list polecony to jest około  

14,00 złotych, a mamy do odzyskania 50, 00 zł. a jak jeszcze nie odbierze to później drugie 

jest wysłane i drugie wtedy jak nie odbierze no to wiadomo, że już jest skuteczne  

do doręczenia, ale te koszty administracyjne przewyższają jakby ten dług. Oczywiście 

niektórzy sami się zgłaszają i bardzo dużo jest pieniędzy już odzyskanych to są takie zaległości 

nawet nie z osobami prywatnymi ale także duże z działalnością gospodarczą gdzie firmy  

po prostu nie złożyły deklaracji co było obowiązkiem na segregację, czyli jak była działalność 

gospodarcza to musiały być wszystkie frakcje, a firma złożyła tylko na jeden i teraz też właśnie 

jest obciążona, bo obowiązkiem było mieć pozostałe. To cały czas trwa. Ja oczywiście mogę 

tak jak ostatnio Państwu przesyłałam, chyba w zeszłym roku, przesłać takie całe 

sprawozdanie. Teraz w czerwcu, nie pamiętam przepraszam, którego czerwca  
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jest sprawozdanie tak jak my mamy wykonania budżetu za 2024 rok, tak samo jest GOAP  

w likwidacji, więc jak już będzie to wszystko zatwierdzone mogę Państwu przesłać żebyście 

Państwo wiedzieli jak to na koniec 2024 roku wyglądało, jaki jest wynik finansowy, jakie  

są zadłużenia. To i tak jest wszystko jawne, bo na stronie GOAP'u jest każdy protokół  

z posiedzenia jest jakby ogólnodostępny. Wszystkie sesje i spotkania GOAP'u są nagrywane 

tak jak nasze sesje więc też na bieżąco, można powiedzieć na żywo można oglądać każde 

posiedzenie, jest harmonogram na stronie GOAP'u,  ale jak tylko będzie to oczywiście  

nie ma problemu, mogę Państwu wszystkie dokumenty wysłać, żebyście Państwo na bieżąco 

wiedzieli jak to finansowo wygląda w poszczególnych gminach i w ogólny wynik GOAP'u. 

 

 

Przewodnicząca Rady Elżbieta Walczak: W Informacji mamy tutaj spotkanie z Panem  

Tomaszem Szymańskim, Sekretarzem Stanu Ministerstwa Spraw Wewnętrznych  

i Administracji i spotkanie z Panią Burmistrz Wągrowca Alicją Tryt. Gdybyśmy mogli 

dowiedzieć się czego dotyczyły te spotkania. 

 

 

Burmistrz Justyna Radomska: Mieliśmy spotkanie z Panią Burmistrz Wągrowca.  

Pani Burmistrz poprosiła o takie spotkanie, ponieważ jest nowym włodarzem w swojej gminie, 

no a jestem też burmistrzem kobietą, więc w paru takich kwestiach technicznych  

Pani Burmistrz ma problemy, że tak delikatnie powiem, ale to na pewno Państwo też czytacie 

na różnych forach wągrowieckich a propos wywozu śmieci, ponieważ nie mieszczą się  

w swojej stawce i co miesiąc dokładają do wywozu śmieci. No i drugi temat jaki został 

poruszony, Pani Burmistrz myśli nad powołaniem Straży Miejskiej, ponieważ miasto 

Wągrowiec nie ma takiej straży. No i to były takie tematy techniczne, po prostu od czego 

zacząć. Dodatkowo, ponieważ jesteśmy już po można powiedzieć teraz możemy radzić innym 

gminom, bo założyliśmy spółdzielnię socjalną, która tutaj u nas funkcjonuje, razem z gminą 

Suchy Las. Mamy już jakieś doświadczenie, wiemy jakie dokumenty i co trzeba zrobić. 

Kolejnym tematem była właśnie dyskusja czy lepiej spółdzielnie socjalne, czy centrum usług. 

No to takie tematy typowo techniczne w jakim kierunku mogłaby Pani Burmistrz iść. To jest jej 

pierwszy rok kadencji, pierwszy raz w ogóle praca w samorządzie więc też jakby wszystkiego 

się uczy. No a nam miło było, że akurat chcę skorzystać z naszej wiedzy, mojej i tutaj zastępcy 

jako bardziej doświadczonych samorządowców, więc to co umiemy doradzamy żeby Powiat 

Wągrowiecki, Wągrowiec miał się lepiej. 
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Przewodnicząca Rady Elżbieta Walczak: Jeśli mogę jeszcze prosić o to spotkanie z Panem 

Sekretarzem Stanu Ministerstwa Spraw Wewnętrznych i Administracji. 

 

 

Sekretarz Kamil Pajewski: W dużym skrócie nic konkretnego na tym spotkaniu nie padło 

poza dużą ilością obietnic. Było poruszanych kilka tematów dotyczących m.in. szkolenia  

dla władz w zakresie obrony cywilnej, w zakresie planów rządu, jeżeli chodzi o przygotowanie 

nowej ustawy kompetencyjnej rozdzielającej kompetencje, jeżeli chodzi o różne szczeble 

administracji. Odnośnie wyposażania gmin w bezpieczną łączność na czas kryzysu  

oraz na temat tego, że rząd planuje wydrukowanie i dostarczenie do każdego Polaka 

poradnika dotyczącego zachowań w czasach kryzysu. No i w tak zwanych wolnych głosach  

i wnioskach poszczególni przedstawiciele gmin zgłaszali swoje szerokie postulaty dotyczące 

gospodarki odpadami przez szerokopasmowy internet, jakieś fundusze budowy dróg  

i tym podobne. Także agenda była bardzo szeroka żeby nie powiedzieć, że nie było agendy. 

 

 

Burmistrz Justyna Radomska: To jeszcze w uzupełnieniu to co Pan Sekretarz powiedział  

a propos tej obrony cywilnej. Wyszło rozporządzenie w którym mamy jako włodarze gmin,  

jako przedstawiciele referatów zarządzania kryzysowego i mieszkańcy być przygotowani  

na działania wojenne. To wszystko niestety się przedłuża. Miały być szkolenia w pierwszym 

kwartale tego roku. Te szkolenia się nie odbyły. Teraz już wiemy, że w drugim kwartale  

i w piątek dostaliśmy pismo, w którym zaczynamy jakby od włodarzy, czyli samych 

burmistrzów, co też akurat dla mnie nie jest zrozumiałe, bo jeżeli tylko burmistrz będzie 

przeszkolony w obronie cywilnej i w działaniach wojennych, odpukać, będę starała się żeby 

nic mi się nie stało, ale jakby coś mi się stało to nikt nie ma już tego przekazanego, czyli nikt 

nie zna tych procedur, bo wiadomo, że nim te szkolenie się odbędzie więc moim zdaniem 

powinny to być dwie lub trzy osoby z gminy, a nie jedna jako sam włodarz. No ale takie 

szkolenie jest i w piątek dostaliśmy wszyscy włodarze z Wielkopolski, bo to na całą 

Wielkopolskę została wreszcie wybrana przez Urząd Wojewódzki firma do tego szkolenia  

i jako włodarze mamy 3-dniowe szkolenie z obrony cywilnej i wojskowej ale nic nie wiemy.  

Nie wiemy na którą godzinę, wiemy tylko, że nie będziemy skoszarowani, czyli na noc wracamy 

do domu. Więc to będzie takie szkolenie. Nie wiemy nawet jak się ubrać, po prostu  

nic nie wiemy. Wiemy, że każdy miał wybrać te 3 dni więc ja Państwa informuję, że 28, 29 i 30 

maja 2025 r. jako Włodarz Murowanej Gościnny jestem zapisana na szkolenie żeby  

jak najbardziej naszą gminę umieć wyprowadzić z kryzysu jak będzie taka sytuacja w naszym 
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kraju, czyli obrona cywilna i wojskowa. No i tak to wygląda i po tym jak będą włodarze mają 

być później dla pracowników Wydziału Bezpieczeństwa czy Zarządzania Kryzysowego, różnie 

w gminach to się nazywa. U nas to jest Pan Łukasz Lech, czyli Pan Łukasz będzie miał 

szkolenie. Później będą mieli strażacy i nie wiemy kto dalej, bo później jest napisane,  

że jeszcze pracownicy ale jacy pracownicy, czy to radni, tego nie wiemy. Czekamy, a tak 

szczerze mówiąc czas leci. Drugi rok wojny, a my cały czas jesteśmy jeszcze nie przeszkoleni. 

Więc to tak wygląda, właśnie to co Pan Sekretarz mówił, czyli dużo jest mówione. Fajnie,  

że Pan Sekretarz Stanu jakby przyjechał do Wielkopolski i z wszystkimi rozmawiał tylko,  

że to jest znowu mówione. Wszystko jest dobrze jak nic się nie dzieje, nie? Żebyśmy później 

sobie nie pluli ale postaram się, Drodzy Państwo, wyciągnąć jak najwięcej z tego szkolenia  

i przeszkolić Pana Zastępcę i Pana Sekretarza żeby też wiedzieli. 

 

 

7. Interpelacje, wolne głosy i wnioski.  

 

Grażyna Nawrocka: Pytanie wcześniejszego do Pani Burmistrz i do Pana Burmistrza 

odnośnie budynku młyna w Przebędowie. Co się pojawiam od czasu do czasu na wsi  

czy w sklepie to mieszkańcy zadają mi pytanie, co macie Państwo zamiar z tym zrobić,  

czy coś w tym kierunku jakieś kroki są podjęte.  

 

 

Zastępca Marcin Buliński: Ja tylko tak krótko przypomnę, że to jest budynek, który parę lat 

temu władze Murowanej Gośliny zdecydowały się przejąć od Skarbu Państwa, którym 

zarządzał starosta i ten budynek wówczas już się nadawał do zamknięcia. Pierwszą rzeczą, 

którą gmina wówczas musiała zrobić to znalezienie mieszkań komunalnych dla kilku rodzin, 

które się znajdowały w tym budynku. Także my trochę odziedziczyliśmy w spadku,  

że tak powiem ruinę i no trochę ciężko wymagać od gminy żeby w ciągu 2 lat tutaj naszego 

działania coś się konkretnego wydarzyło na tym budynku. My nawet występowaliśmy  

w pewnym momencie o rozbiórkę do konserwatora zabytków ze względu na stan właśnie 

techniczny. Konserwator się nie zgodził na tą rozbiórkę twierdząc, że jest to budynek 

zabytkowy. Oczywiście z tym się nie wiąże żadna dotacja, bo konserwator żadnych pieniędzy 

dla gmin nie przeznacza na tego typu obiekty. Więc krótko mówiąc gmina została z jakimś  

tam problemem. My będziemy starali się wybrnąć w ten sposób, że pozyskujemy warunki 

zabudowy na ten budynek, który umożliwi wprowadzenie do niego różnych funkcji, funkcji 

mieszkaniowej, funkcji usługowej, takich funkcji, które pozwolą myśleć o sprzedaży tego 

budynku. No i oczywiście nowy nabywca będzie musiał go nabyć z tą świadomością,  
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że jest to budynek zabytkowy i najprawdopodobniej będzie musiał go odtwarzać właśnie  

w uzgodnieniu z konserwatorem. 

 

 

Dawid Krauze: Ja mam takie zapytanie odnośnie tego jak wygląda sytuacja, a może bardziej 

na jakim etapie są ścieżki pieszo rowerowe na odcinku Ściszewo-Raduszyn-Białyżyn-

Uchorowo. Drugie pytanie odnośnie tego terenu gdzie znajduje się boisko sportowe  

w Uchorowie. Czy jest jakaś szansa, czy coś się może ruszyło w tej sprawie, żeby po prostu 

ten teren jakoby pozyskać, bo wiadomo, że dopóki teren nie należy jakby do gminy  

no to nic tam po prostu nie możemy robić, a są takie programy jak szatnia na medal,  

no ale dopóki ten teren nie będzie nam przyznany no to wiadomo, że nie możemy do takich 

konkursów startować.  

 

 

Zastępca Marcin Buliński: Zaczynając od boiska. Ten temat był parę razy poruszany, to jest 

na terenie popałacowym gdzie od około 10 lat, a może nawet dłużej toczy się postępowanie 

spadkowe rodziny ostatnich właścicieli, rodziny Droste. Te grunty zostały przyjęte przez  

tak zwany Polski Komitet Wyzwolenia Narodowego w 1944 roku na mocy dekretu rolnego  

i właściciele w tej chwili prowadzą postępowanie o odzyskanie tych gruntów. Byliśmy pełni 

nadziei co do boiska, ponieważ w 2023 roku Wojewoda wydał decyzję, która wydawało się 

miała kończyć sprawę o podziale tego gruntu, o zwrocie części nieruchomości z pałacem,  

z parkiem właścicielom. Natomiast od tej decyzji odwołali się właściciele podnosząc,  

że nie wszystkie grunty, które chcieliby zostały odzyskane w ten sposób i od tej decyzji  

też odwołało się Nadleśnictwo, Lasy Państwowe, które na części gruntów prowadzą już krótko 

mówiąc lasy.Można powiedzieć, że ta część boiskowa w ogóle nie budzi żadnych tutaj 

wątpliwości, nikt o to nie wnioskował, nikt o to nie toczy boju. Natomiast do czasu zakończenia 

postępowania wiemy, że my co roku podejmujemy nową umowę dotyczącą dzierżawy  

tych gruntów od KOWR i tutaj nie ma jakichś problemów z tą dzierżawą, natomiast też wiemy, 

że nie możemy ponosić jakichś tam większych nakładów inwestycyjnych na nie swoim gruncie. 

Zresztą te dotacje o których tutaj Pan Radny mówi, typu szatnia na medal i tam inne 

infrastruktury związane z infrastrukturą sportową, za każdym razem trzeba być właścicielem 

gruntu żeby takie dotacje pozyskiwać. W tej chwili sytuacja tak wygląda, że od decyzji 

wojewody odwołały się Lasy Państwowe i właśnie spadkobiercy do Ministra Rolnictwa,  

bo taka jest kolej rzeczy. Minister Rolnictwa podtrzymał decyzję wojewody.  

Od tego postanowienia Ministra Rolnictwa spadkobiercy złożyli skargę do Wojewódzkiego 

Sądu Administracyjnego w Warszawie. W kwietniu Wojewódzki Sąd Administracyjny oddalił  
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tą skargę. My nie znamy uzasadnienia, dopiero też strona postępowania 15 maja 2025 r. 

wystąpiła o uzasadnienie więc pewnie gdzieś tam to uzasadnienie dotrze też do nas,  

ale zakładamy, że ten bój, że tak powiem, o zwrot majątku toczy się tak długo, że kolejnym 

etapem będzie Naczelny Sąd Administracyjny, a tam sprawy toczą się czasami kilka lat.  

Tak jak byłem optymistą i mówiłem to na spotkaniu z klubem w 2023 roku, kiedy tam u was 

byłem to w tej chwili z dużym znakiem zapytania kiedy to się skończy. To jest ten temat.  

Drugi temat jest bardziej optymistyczny, czyli ścieżka Raduszyn-Miściszewo. Wzięliśmy  

to zadanie na siebie. Tak jak tutaj Państwo podejmowaliście uchwałę o przyjęciu zadania  

przez gminę Murowana Goślina, bo to jest zadanie prowadzone przy drodze powiatowej. 

Kolejnym krokiem była uchwała powiatu o powierzeniu zadania, czyli taki drugi etap.  

W tej chwili jesteśmy po podpisaniu już porozumień jako taki kolejny wykonawczy dokument, 

to są porozumienia do uchwał organów samorządu. Na podstawie tych porozumień, 

kontynuując te prace, które tutaj też za zgodą Państwa były prowadzone, czyli jest opracowany 

program funkcjonalno-użytkowy. Na podstawie tego programu funkcjonalno-użytkowego 

została przygotowana aplikacja do konkursu zintegrowanych inwestycji terytorialnych,  

czyli tych środków finansowych pozyskiwanych, które mamy możliwość pozyskania  

za pośrednictwem Metropolii Poznań. Złożyliśmy taką aplikację w programie na mobilność. 

Tam mamy dwa projekty. Jeden projekt to jest przystanek Zielone Wzgórza z podjazdem  

i z parkingiem, drugi właśnie ta ścieżka rowerowa Raduszyn-Miściszewo. Można powiedzieć, 

te dwa projekty mają praktycznie zapewnioną dotację, ponieważ w tym roku w tych naborach 

ZRID nie ma trybu konkursowego, tylko jest pula przypisana do poszczególnych gmin.  

Czyli krótko mówiąc mamy pulę przypisaną do przystanku Zielone Wzgórza i pulę  

na tą ścieżkę. Założenie jest takie, że ten konkurs się ma zamykać jesienią. Umowy na dotacje 

będą podpisywane najprawdopodobniej gdzieś w październiku, w listopadzie i praktycznie 

jesienią będziemy mogli ogłaszać przetarg w modelu zaprojektuj i wybuduj w procedurze  

z ZRID, czyli specustawy drogowej, bo będziemy wchodzić częściowo w grunty prywatne.  

Taka procedura, tak z doświadczenia wiemy, że ona trwa w tej chwili około rok do półtora.  

Po tym kiedy będzie mieć projekt już z podziałem, no to prace budowlane to jest pewnie 

następny rok, czyli tak de facto one miałyby się szansę zacząć w 2027 roku albo w tym 2027 

roku się zakończyć albo wejść gdzieś tam w początek roku 2028. To jest krótko mówiąc 

perspektywa konkretna. My mamy przypisane, zaraz sobie to nawet sprawdziłem,  

do tej ścieżki mamy dofinansowanie przypisane na poziomie 5 150 000,00 złotych tak  

z grubsza licząc. Przy zakładanych kosztach budowy, koszt taki kosztorysowy powiedzmy 

wstępny bez projektu około 8 000 000,00 zł. Oczywiście ta ścieżka będzie wymagała wkładu 

własnego. Też jesteśmy jeszcze myślę przed nie jedną dyskusją z Zarządem Powiatu żeby  

do budowy tak naprawdę ścieżki powiatowej też cokolwiek dołożył. Na razie w uchwale 

powiatu ani w porozumieniu nie ma takich deklaracji ale to jest kilka lat do przodu więc  
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ja sądzę, że jest taka szansa żeby też powiat jeszcze tutaj finansowo przy tej ścieżce 

zafunkcjonował.  

 

 

Burmistrz Justyna Radomska: w uzupełnieniu jeszcze ten trzeci temat co Pan Radny pytał, 

czyli ścieżka Uchrowo-Białężyn. Tu już tak wesoło teraz już nie wygląda, ponieważ  

ja kontynuuję projekt, który został rozpoczęty jeszcze nim zostałam burmistrzem  

i jak najbardziej się do niego przychylam, tylko zmieniły się warunki które nam daje do tego 

projektu Zarząd Dróg Wojewódzkich, ponieważ to oni będą wykonywać, my robimy tylko 

projekt. To Zarząd Dróg Wojewódzkich przy okazji budowy tej ścieżki po przeanalizowaniu 

nawierzchni, bo my wejdziemy na pewnych odcinkach z kanalizacją deszczową żeby było 

odwodnienie, czyli idziemy cały czas ścieżką, ona jest zaprojektowana na polach,  

że tak powiem, bo faktycznie tam nie ma zabudowy, albo tuż przy zabudowaniach na odcinku 

już bliżej Białęrzyna, ale później już idziemy przy samych murach, czyli koło szkoły i na łuku. 

No i tam musimy, ponieważ wprowadzimy dosyć duży teren utwardzony zrobić także 

odwodnienie na wysokości tej sygnalizacji świetlnej. A jak będziemy robić odwodnienie,  

no to będziemy wchodzić w nawierzchnię drogi i Zarząd Dróg Wojewódzkich jako zarządca  

i właściciel tej drogi i w ogóle projektujemy na jego terenie, na jego warunkach, zażyczył sobie, 

bo ma takie prawo, żeby do projektu także zrobić wzmocnienie nawierzchni i nową nakładkę, 

czyli nie zgadza się na żadne łatki na włączenie, tylko chce mieć na drodze wojewódzkiej,  

a to się wiąże ze zleceniem po naszej stronie badań, bo nie wiemy jaka tam jest nawierzchnia, 

czyli musimy zobaczyć jakie wzmocnienie teraz nowej podbudowy i zaprojektować  

tą nawierzchnię asfaltową. Dodatkowo my na pewnych odcinkach zwężyliśmy tą ścieżkę.  

To jest dopuszczalne zgodnie z przepisami tam gdzie jest trudny teren zwężenie ścieżki,  

bo jest na przykład duża roślinność albo płoty i nie chcieliśmy ludziom wchodzić, zrobiliśmy 

węższą tą ścieżkę. Zarząd Dróg Wojewódzkich nie godzi się na węższe, on będzie płacił 

odszkodowanie za płoty i za roślinność, a chce mieć wymiarową ścieżkę, czyli specustawą  

po prostu ci ludzie dostaną odszkodowanie, więc projekt który wcześniej mieliśmy 

rozrysowany, teraz musimy jakby poszerzyć tą ścieżkę w paru miejscach, a to wiąże się  

z nowym podziałem, bo musimy w projekcie teraz od na przykład Pana Kowalskiego,  

który miał numer działki, teraz jego działkę w projekcie już podzielić o ten fragment, który 

będzie od niego odkupywany, czyli za odszkodowaniem brany, więc to się wiąże z kolejnymi 

podziałami chyba sześciu czy siedmiu działek. No i to wszystko nam wydłuża, czyli cały czas 

pracujemy, projektant pracuje. To się wiąże z tym, że teraz czekamy i będziemy 

prawdopodobnie na kolejnej sesji wnioskować do Państwa o podniesienie środków, bo ten 

projektant nie będzie robił kolejnych rzeczy. On miał zlecone na początku tylko i to jeszcze  
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w 2022 r. miał zleconą tą ścieżkę za daną kwotę i miał tylko zaprojektować ścieżkę, a teraz 

się okazuje, że odwodnienie i podziały łącznie z nową nawierzchnią, z badaniami, więc to się 

wiąże z dodatkowym zleceniem z naszej strony dla niego jeżeli chcemy tą ścieżkę mieć 

zatwierdzoną i wtedy jak zrobimy ten projekt, przekazujemy z całym kosztorysem i Zarząd 

Dróg Wojewódzkich dostanie od nas gotowca na ich warunkach jako właściciela. Robimy 

wszystko żeby to dokończyć i zrobić w tym roku, czyli we wrześniu czy w październiku, żeby 

Zarząd Dróg Wojewódzkich w przyszłorocznym budżecie już umieścił sobie to zadanie. Mamy 

nadzieję, że się uda więc jest to cały czas projektowane. Można powiedzieć, że 90% tej pracy, 

nawet 100% zostało wykonane, tylko że zmieniła się w tym roku wizja tego projektu.  

Nowe dostaliśmy wytyczne, jesteśmy po paru spotkaniach. Ja rozumiem, że jest takie 

życzenie, bo to oni będą budować i chcą żeby już było to porządnie, a nie później 

doprojektowywać. Tylko szkoda, że wyszło to tak szczerze mówiąc po półtora roku,  

jak już wszystko zaprojektowaliśmy i mieliśmy spotkania  z mieszkańcami, wszystko  

im przekazaliśmy, a w styczniu dostaliśmy na twarz, że jednak po przeanalizowaniu proszą  

o to, o to, o to i o to, więc teraz Pan Projektant po prostu to dorysowuje, domierza, więc  

ten projekt cały czas jest w realizacji, ale my go dokończymy. Wcześniej czy później 

dokończymy i później będziemy oczywiście cały czas wnioskować i lobbować żeby  

Zarząd Dróg Wojewódzkich, który pozyskuje środki znowu z Urzędu Marszałkowskiego  

po prostu jakby przeznaczył środki na realizację. Mamy też uzgodnione z Panem Dyrektorem, 

ponieważ gmina Oborniki kończy swoją ścieżkę na Żernikach. My mamy zaprojektowaną,  

czyli od Uchorowa, że już w trakcie realizacji on ten odcinek już doprojektuje i jakby połączy. 

Ale to powiedział, że nie mamy się tym przejmować, że jak będzie realizacja, to wtedy  

do tego tematu się wróci, na razie o tym nie mówię. 

 

 

Jerzy Rak: Jeżeli już rozmawiamy o ścieżkach, to może ja zapytam o ścieżkę z Rakowni  

do Kamińska. Jak to wygląda w tej chwili? Prosiłbym o bardziej pozytywną odpowiedź  

niż poprzednio. 

 

Burmistrz Justyna Radomska: Tutaj jest można powiedzieć pozytywna, bo my ścieżkę 

mamy gotową, więc czekamy na ogłoszenie konkursu, który miał być, na rozstrzygnięcie 

konkursu, bo my złożyliśmy już tą ścieżkę zaprojektowaną do konkursu i nie wiemy dlaczego 

jeszcze urząd jakby tego nie ogłasza. Są na to środki, miały być na jesień, nie zostało 

ogłoszone. Później było powiedziane, że na wiosnę. Później było mówione, że na początku 

kwietnia. Mamy maj więc myśleliśmy, że może wybory coś tutaj kolidują, że te konkursy  

nie mają czasu. Codziennie sprawdzamy, dzwonimy do urzędów i to nie tylko my,  
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tylko większość gmin, które złożyło dokumenty na rozstrzygnięcie po prostu kto dostał dane 

środki. Nie wiemy czym to jest spowodowane. Projekt jest gotowy, czekamy. No i jesteśmy 

pozytywni, zawsze pozytywnie myślimy, że dostaniemy te środki. Na razie nie będę gdybać  

co i jak. Myślmy pozytywnie, że będzie rozstrzygnięcie i że się na tą pulę tych środków nasza 

ścieżka załapie. Czekamy i codziennie referat zamówień publicznych wchodzi na stronę, 

patrzy czy już jest ogłoszenie czy nie ma. No Panie już chyba od nas telefonów, bo dziewczyny 

tam wydzwaniają, to już mówią, że mamy sprawdzać na stronie. Czekamy po prostu  

na rozstrzygnięcie konkursu. 

 

 

Mikołaj Gałka: W związku z tym, że ostatnio mieliśmy problemy techniczne na Komisji 

Gospodarczej na której zabrałem głos i nie wyszło to może do wszystkich mieszkańców, 

chciałbym jeszcze raz podziękować Pani Burmistrz za podjęte wyzwanie i ułożenie płyt  

na ulicy Podkomorzego, dzięki czemu najbardziej potrzebująca z mieszkanek gminy może 

spokojnie wyjechać wózkiem inwalidzkim na ulicę nie brudząc go. Dziękuję również 

urzędnikom zaangażowanym w to przedsięwzięcie. Także serdecznie dziękuję.  

Może niewiele ale bardzo cieszy wiele osób. 

 

 

Burmistrz Justyna Radomska:  Chciałam Państwu powiedzieć, że w dniu jutrzejszym pójdzie 

wybór wykonawcy na budowę ulicy Starczanowskiej wraz z tym odcinkiem ulicy Orzeszkowej.  

Sprawdziliśmy wszystkie oferty i jutro pójdzie wybór i będziemy czekać teraz 5 dni roboczych 

czy któraś z firm będzie się odwoływać, więc jutro na stronie na BIP będzie wisieć wybór 

wykonawcy. Jeżeli nikt się nie odwoła no to w przyszłym tygodniu, w maju będziemy zapraszać 

wykonawców, podpisywać umowę, bo chcemy jak najszybciej rozpocząć w okresie 

wakacyjnym, żeby kiedy jest szkoła zamknięta te roboty ziemne, mam nadzieję, że będą takie 

moce przerobowe żeby ta firma to szybciutko zrobiła. Oczywiście tam będą jeszcze,  

bo to w ciągu 2 miesięcy się nie uda wybudować, bo tam jest dosyć dużo jeszcze kanalizacji  

i innych ale żeby te najcięższe roboty i ten sprzęt już był w okresie wakacyjnym więc na pewno 

będzie objazd czasowy przez osiedle ale ten ruch też będzie mniejszy przy zamknięciu szkoły, 

przy okresie wakacyjnym więc to jest jedno. Drugie, w przyszłym tygodniu też będziemy 

ogłaszać wybór wykonawcy na budowę tego parkingu w ciągu ulicy Podbipięty, czyli dojście 

tam gdzie kiedyś był ten lasek wycięty teraz, dojście od ulicy Podbipięty do stacji Murowana 

Goślina. To są te dwa przetargi, które jakby w przyszłym tygodniu będzie Wiadomo,  
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też podpisujemy.  Tutaj już jest termin tegoroczny więc tu na pewno to jest kwestia paru 

miesięcy, więc mam nadzieję, że też firma się okaże solidna, będzie miała pracowników,  

bo tutaj największym problemem zawsze są ludzie do pracy, że tu szybko pójdzie  

i tu już na pewno tegoroczny termin jest wybudowania tego dojścia z oświetleniem,  

z monitoringiem, z utwardzeniem parkingów od ulicy Podbipięty. To są te dwa przetargi,  

które mamy, a na resztę ogłaszamy, czekamy na konkursy, na środki i będziemy dalej działać. 

 

8. Zamknięcie obrad Sesji. 

 

 

Po wyczerpaniu porządku Przewodnicząca Rady Elżbieta Walczak zamknęła obrady  

XIV Zwyczajnej Sesji Rady Miejskiej w Murowanej Goślinie.  

 

Link do transmisji obrad: 

https://murowana-goslina.esesja.pl/transmisja/68408/sesjaaxiv2025a20052025.htm 

 

 

Protokolant:       Przewodnicząca Rady Miejskiej 

Wanda Czarnecka               /-/ Elżbieta Walczak 

 

 


